化学

氨基羟基脲与HNO₂氧化还原反应研究

肖松涛; 叶国安; 刘协春; 罗方祥; 李会荣; 李峰峰

中国原子能科学研究院 放射化学研究所, 北京102413

收稿日期 修回日期 网络版发布日期:

摘要 研究了高氯酸介质中氨基羟基脲与 HNO_2 的还原反应动力学,其动力学方程式为 $-dc(HNO_2)/dt=kc$ (HNO 2) $c^{0.25}$ (HSC) $c^{0.42}$ (H⁺),在1.0℃时反应速率常数k=(1.05±0.05) (mol/L) $^{-0.67}$ •s⁻¹,活化能为(73.1± 3.0) kJ/mol。研究了氨基羟基脲浓度、 H^+ 浓度、硝酸根浓度对氨基羟基脲与 HNO_2 还原反应速率的影响。结 果表明:增加氨基羟基脲浓度和H⁺浓度,HNO₂还原速度增加;高氯酸根浓度对氨基羟基脲还原HNO₂速率 基本无影响。

关键词 氨基羟基脲 亚硝酸 还原反应 反应速率 分类号

Kinetics of Reaction Between Hydroxysemicarbazide an 服务与反馈 d HNO₂ in Perchloric Acid Solution

XIAO Song-tao; YE Guo-an; LIU Xie-chun; LUO Fang-xiang; LI Hui-rong; LI Fen g-feng

China Institute of Atomic Energy, P. O. Box 275-26, Beijing 102413, Ch i na

Abstract The kinetics of reaction between HNO₂ and hydroxysemicarbazide in perchloric ac id solution was studied. The rate equation is found to be $-dc(HNO_2)/dt=kc(HNO_2)$ (HSC) $c^{0.42}(H^+)$, where $k = (1.05 \pm 0.05) \text{ (mol/L)}^{-0.67} \cdot \text{s}^{-1}$ at 1.0 °C. The activation energy is s found to be (73.1 ± 3.0) kJ/mol. Effects of c(HSC), $c(H^+)$, ionic strength and temperature o n reduction rate of HNO₂ were investigated. The results show that HNO₂ can be rapidly redu ced by HSC under usual conditions. The reaction rate can be accelerated by increasing the co ncentration of HSC, acidity, ionic strength and reaction temperature. The influence of ClO₄ o n reaction rate is negligible.

Key words <u>hydroxysemicarbazide</u> <u>HNO₂</u> <u>reduction</u> <u>reaction</u> <u>reaction</u> <u>rate</u>

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ [PDF全文](486KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

▶把本文推荐给朋友

相关信息

▶ 本刊中 包含"氨基羟基脲"的 相 关文章

▶本文作者相关文章

- 肖松涛
- 叶国安
- 刘协春
- 罗方祥
 - 李会荣
- 李峰峰

DOI